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 § 6 

Förslag till budget/verksamhetsplan 2009 

Dnr 2008-012694-102 

 

Beslut 

Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutade enligt ordförande Ulla Hamiltons (m) och 

Karin Karlsbros (fp) förslag. 

 

1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att i huvudsak godkänna förvaltningens

 förslag till beslut samt att därutöver anföra följande: 

 

Vi ställer oss i huvudsak bakom miljöförvaltningens förslag till 

verksamhetsplanering för 2009 som lägger en god grund för ett fortsatt prioriterat 

och fokuserat miljöarbete. Vi ställer oss mycket positiva till förvaltningens 

förslag att kvantifiera miljönyttan och följa upp tillsynen med nyckeltal.  

 

Stadens miljöprogram innehåller ett mål (2.1) om att stadens nämnder och 

styrelser vid upphandling skall ställa krav på att de miljöskadliga ämnen som 

listas i stadens upphandlingsguide för giftfria varor inte förekommer. Miljö och 

hälsoskyddsnämnden är tillsammans med Stockholm Vatten ansvarig för 

uppföljningen av delmålet. Vi anser att miljö- och hälsoskyddsnämnden bör verka 

för kunskapsspridning om giftfri upphandling och informera nämnder och 

styrelser i staden om Guiden för giftfria varor. 

 

Nedan följer några enstaka påpekanden och justeringar. 

 

s. 5. Årsmålet för andel upphandlad verksamhet i konkurrens förefaller vara väl 

lågt satt.  

 

s. 11, Nämndmål: ”Snabb och effektiv service” Vi anser att antalet dagar innan 

handläggningen av ansökningar om bergvärmepumpar ska påbörjas bör motsvara 

vad som gäller för ansökningar om livsmedelskontroll.  

 

s. 14, Nämndmål: ”Skapa nya möjligheter för att öka användningen av 

miljöfordon och förnyelsebara fordonsbränslen (…)” föreslås i femte punkten att 

nämnden ska utveckla projektidéer om samordning av varuleveranser i 

Stockholm stad tillsammans med marknadens aktörer. Att stadens varutransporter 

sker så miljömässigt effektivt som möjligt, både vad avser val av fordon och 

samordningen av transporterna, är angeläget och ansvaret för detta vilar på alla 

som gör upphandlingar. Ansvaret för att utveckla detta arbete ligger inte på miljö- 

och hälsoskyddsnämnden.   

 

s. 15, under avsnittet: ”Aktiviteter för miljöövervakning inom miljöns inverkan 

på människors hälsa” föreslås att nämnden med 3H projektet som grund ska 

utarbeta program för övervakning av innemiljön samt implementera 3H:s resultat 

i miljöprofilsområden. Projektet 3H är ännu inte avslutat eller slutrapporterat till 

nämnden. Vi föreslår att dessa två förslag stryks och istället blir föremål för 

nämndens ställningstagande i samband med att projektets resultat slutrapporteras 

till nämnden.  

 

s. 19, Nämndmål: ”Bistå stadens ledning och övriga förvaltningar med 

expertkunskap om hot mot miljö och hälsa” föreslås att nämnden ska initiera 



  

arbetet med att utarbeta en klimat- och sårbarhetsanalys samt genomföra 

informations – och utbildningsinsatser om klimatanpassning. Stockholms stad 

arbetar generellt för att minska sårbarhet och risker. Ett helhetsgrepp på stadens 

säkerhetsarbete inkluderar klimatanpassningsfrågorna. Därför ingår dessa frågor i 

stadens Riskhanteringsråds arbete. Rådet leds från stadens stadsledningskontor. 

Vi anser att nämndens expertkunskap är värdefull som en del i detta arbete. Det 

ankommer emellertid inte på nämnden att på egen hand och utan uppdrag från 

kommunstyrelsen initiera ett sådant arbete på det sätt som föreslås.    

 

2 Nämnden beslutar att godkänna förvaltningens förslag till beslut gällande de 

 punkter i miljöprogrammet som stadsledningskontoret begärt komplettering av. 

 

3 Nämnden förklarar beslutet omedelbart justerat. 

 

Ärendets handling   

Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande i rubricerat ärende från den 3 november 2008. 

Förvaltningen föreslog att miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt följande: 

 

1  Godkänna förslag till budget/verksamhetsplan för 2009 enligt bilaga 2 i 

 förvaltningens tjänsteutlåtande och överlämna den till kommunstyrelsen. 

 

2  Godkänna förslag till tillsynsplan enligt bilaga 2:2 i förvaltningens  

 tjänsteutlåtande. 

 

3  Hos kommunstyrelsen begära omslutningsförändringar om 22,0 mnkr för ökade 

 kostnader och intäkter om 13,7 mnkr avseende Miljömiljarden/KLIMP, 5,8 mnkr 

 avseende miljöbilsprojekten och 1,4 mnkr avseende tillsyn samt 1,0 mnkr 

 avseende bidrag från centrala medel för utveckling av e-tjänster.  

 

4 Nämnden förklarar beslutet omedelbart justerat. 

 

Vidare föreslog kontoret att miljö- och hälsoskyddsnämnden godkänner respektive 

punkt enligt nedan i miljöprogrammet som stadsledningskontoret begärt komplettering 

av: 

 

5 Förvaltningen får i uppdrag att tillsammans med SLK lägga förslag på samlad 

 lösning för uppföljning av miljöprogrammet. 

 

6 Förvaltningen får i uppdrag att utarbeta förslag till T1 gällande punkt 1:4 

 Målvärden transport. 

 

7 Förvaltningen får i uppdrag att utarbeta förslag till T1 gällande punkt 1:6 

 Målvärden Buller. 

 

8 Miljö- och hälsoskyddsnämnden skall medverka i arbetet att utveckla två nya 

 miljöprofilområden i enlighet med vad kommunfullmäktige fastställer avseende 

 punkt 2:3 Målvärden miljöprofilområden.  

 

9 Förvaltningen får i uppdrag att utarbeta förslag till T1 gällande punkt 4:5 

 Målvärden Park- och naturmark. 

 

10 Förvaltningen får i uppdrag att utarbeta förslag till T1 gällande punkt 6:3 



  

 Målvärden klagomål på fastighetsägare. 

 

11 Förvaltningen får i uppdrag att utarbeta förslag till T1 gällande punkt 6:4 

 Målvärden bullerstörda inomhus. 

 

12 0 % av evenemang, där barn och ungdomar har tillträde, skall ha ljudnivåer över 

 gällande riktvärde, med hänvisning till punkt 6:5 Målvärden för höga ljudnivåer. 

 

 

Nämndens behandling av ärendet  

 

Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden Ulla Hamilton (m) och Karin Karlsbro (fp) föreslog att  

 (se beslutsmening 1) 

 

2)  Ledamoten Charles Berkow (mp) föreslog att miljö- och 

 hälsoskyddsnämnden beslutar att avslå förslag till verksamhetsplan och budget 

 med hänvisning till miljöpartiets budgetförslag i kommunfullmäktige, samt att 

 därutöver anföra följande: 

 

Den borgerliga alliansen i Stockholm fortsätter att skära ner resurserna för 

miljöarbetet i Stockholm. Miljöövervakningen och programarbetet är det som 

mest får stryka på foten när den lagreglerade tillsynen görs till den enda 

kärnuppgiften för miljöförvaltningen. Den snäva inriktningen på att enbart vara 

efterhandskontrollant av verksamhetsutövare står i bjärt kontrast till den 

pådrivande och framtidsinriktade aktör för miljön som Stockholm så väl behöver. 

Samtidigt har miljötjänster skurits ned på samtliga andra förvaltningar i staden 

och investeringarna från miljömiljarden avslutas utan att de nya kunskaperna tas 

om hand ordentligt. Att detta görs i en tid när miljöintresset från enskilda och 

företag är större än någonsin kan rimligen inte kallas annat än ett stort svek. Det 

är beklagligt om än förståeligt att den moderatstyrda majoriteten vill tona ner 

effekterna av de ideologiskt motiverade nedskärningarna i förvaltningens budget. 

Fackets synpunkter är ett uttryck för att också verksamheten kommer att bli 

lidande. 

 

Den av KF beslutade satsningen på klimatarbetet blir i alliansens politik 

ytterligare en nerdragning av den allmänna miljöövervakningen och 

kommunikationen kring andra miljöfrågor. Vi menar att klimatfrågan tydligt visar 

att miljöpolitik måste ses som en helhet,  

t ex blir frågan om den biologiska mångfalden blir ännu mer viktig när vi vet att 

klimatförändringar hotar (fler träd i stenstaden skulle minska sårbarheten vid 

värmeböljor etc.).  

Att de KLIMP-projekt som staden fått statliga medel för genomförs är en 

självklarhet och borde ha legat med i budgeten från början. 

 

Det är talande och olyckligt att arbetet med att uppfylla miljökvalitetsnormer för 

luft i Stockholm får en så undanskymd roll i förvaltningens förslag. Det räcker 

inte med att år efter år konstatera att miljökvalitetsnormerna för kväveoxider och 

partiklar inte uppfylls, det är en fråga om stockholmarnas hälsa. Resultaten av 

miljöövervakningen måste följas upp av åtgärder för att minska problemen. Det är 

särskilt illa om Sveriges huvudstad så tydligt bryter mot EG-direktiv under det 

svenska ordförandeskapet.  



  

 

Det är också viktigt att i högre utsträckning beakta konsekvenser för miljömålen 

av andra beslut i staden. Rapporten om det havererade projektet om samordnade 

varuleveranser i Stockholms stad ger ett tydligt exempel på hur beslut i onödan 

lett till ökade transporter, mer utsläpp och sämre luft i Stockholm. 

 

3) Ledamoten Eva- Louise Erlandsson-Slorach (s) föreslog att miljö- och 

 hälsoskyddsnämnden beslutar att avslå förvaltningens förslag till 

 budget/verksamhetsplan för 2009 med hänvisning till socialdemokraternas 

 budgetreservation för 2009 i kommunfullmäktige, samt att därutöver anföra 

 följande: 

 

Stockholms moderatledda majoritet ser inte storleken på och allvaret i de 

miljöproblem vi står inför. Majoriteten lägger sig på en ”lägsta nivå” i 

miljöarbetet. Genom att låta statlig lagstiftning i större utsträckning styra 

ambitionerna och begränsa de egna insatserna till tillsyn och lagbunden 

verksamhet så driver man inte utvecklingen framåt, utan nöjer sig med att följa 

efter.   

Under Sveriges ordförandeskap i EU hösten 2009 kan man räkna med att det 

utländska intresset för stadens klimatarbete kommer att öka. Det är angeläget att i 

så hög utsträckning som möjligt kunna möta detta intresse genom att erbjuda 

studiebesök och liknande. Vi ställer oss dock frågande till hur förvaltningen med 

nuvarande budget kan ha resurser för detta.   

Vi vill se en annan inriktning för Stockholms miljöarbete. Vi vill att kommunen 

driver utvecklingen framåt, arbetar förebyggande och skapar förutsättningar för 

lagstiftaren att flytta fram positionerna. Det praktiska miljöarbetet bedrivs ju 

framför allt i kommunerna.   

Vi tror att omställningen av samhället kräver ett särskilt angreppssätt. Vi måste 

hitta nya lösningar och våga tänka nytt. Det kräver en del investeringar när det 

gäller metodutveckling, informationsspridning o.s.v., men också investeringar 

inom miljövård, fastigheter, sanering och liknande.   

Vi vill satsa på att bygga upp en miljökompetens och ett strategiskt miljöarbete i 

staden. Vi vill använda miljömiljarden vi socialdemokrater avsatt för strategiska 

investeringar. Vi vill vårda och konsolidera kommunens verksamheter så att de är 

starka och klarar av att utvecklas och anta de utmaningar som staden står inför då 

det gäller klimatarbetet, bland annat genom kompetensutveckling av personalen, 

men också på andra sätt t.ex. att fortsätta arbetet med utbildning och samarbete 

inom miljöfrågorna med fastighetsägarna. 

I vår budgetreservation satsar vi i driftsbudgeten bland annat 18 mnkr till MHN 

utöver den borgerliga budgeten. Vi vill använda dem bland annat till att:  

 Utveckla det förebyggande miljöarbetet, inte minst informationsarbetet, som ett 

strategiskt verktyg för att ställa om Stockholm till en ekologiskt uthållig storstad.  

 Stödja arbetet att implementera, genomföra, följa upp och kommunicera stadens 

miljöprogram.  

 Tillsammans med berörda förvaltningar och stadsdelarnas Agenda 21- 

samordnare utveckla en ”grön linje” till staden där medborgare och verksamheter 



  

kan få rådgivning om hur man kan leva och verka miljövänligt och ekologiskt 

uthålligt, oavsett vilket område det avser.  

 Leda arbetet med utvecklingen av miljökrav i stadens upphandlingar.  

 Bedriva internationell informationsverksamhet kring stadens miljöarbete, samt 

koordinera ett Östersjöarbete som syftar till att skapa kunskap om vikten av att 

värna innanhavet och förbättra den gemensamma luft- och vattenkvaliteten samt 

om metoder att göra det.  

 Delta i arbetet med omställningen av två befintliga stadsdelar till miljöstadsdelar.  

 

4) Ledamoten Stellan F Hamrin (v) föreslog att miljö- och 

 hälsoskyddsnämnden beslutar att avslå förvaltningens förslag till 

 budget/verksamhetsplan för 2009 med hänvisning vänsterpartiets 

 budgetreservation för 2009 i kommunfullmäktige 

 

Omröstning 

Ordföranden ställde de framlagda förslagen emot varandra och nämnden beslutade 

enligt Ulla Hamiltons (m) och Karin Karlsbros (fp) förslag till beslut. 

 

Nämnden ajournerar sig i 5 minuter för partivisa överläggningar.  

 

Därefter ställde ordföranden proposition på de av förvaltningen framlagda förslag till 

beslut gällande de punkter i miljöprogrammet som stadsledningskontoret begärt 

komplettering av. Nämnden beslutade i enlighet med förvaltningens förslag. 

 

Ledamöterna Eva Louise Erlandsson Slorach (s) anmälde att Socialdemokraterna 

lämnar den kompletterande delen av ärendet (beslutspunkt 2) utan eget 

ställningstagande. 

 

Reservation 

Ledamoten Charles Berkow (mp) reserverade sig mot beslutet med hänvisning till sitt 

förslag till beslut. 

 

Ledamöterna Eva Louise Erlandsson Slorach (s), Malte Sigemalm (s), Ulla Jöhnk (s) 

och Godfrey Etyang (s) reserverade sig mot beslutet med hänvisning till Eva Louise 

Erlandsson Slorachs förslag till beslut. 

 

Ledamoten Stellan F Hamrin (v) reserverade sig mot beslutet med hänvisning till sitt 

förslag till beslut. 

 

Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande gjordes av Karin Karlsbro (fp) enligt följande: 

 

s. 14, Nämndmål: ”Skapa nya möjligheter för att öka användningen av miljöfordon 

och förnyelsebara fordonsbränslen (…)” föreslås i femte punkten att nämnden ska 

utveckla projektidéer om samordning av varuleveranser i Stockholm stad tillsammans 

med marknadens aktörer. Att stadens varutransporter sker så miljömässigt effektivt 

som möjligt, både vad avser val av fordon och samordningen av transporterna, är 

angeläget och ansvaret för detta vilar på alla som gör upphandlingar. Ansvaret för att 

utveckla detta arbete ligger inte på miljö- och hälsoskyddsnämnden.   

 



  

 

Särskilt uttalande gjordes av ledamöterna Eva Louise Erlandsson Slorach (s), Malte 

Sigemalm (s), Ulla Jöhnk (s) och Godfrey Etyang (s) enligt följande: 

 

Det tilläggsärende som presenterades under nämndmötet är inte berett och 

oppositionen har inte fått möjlighet att diskutera frågorna. Det är anmärkningsvärt att 

krav på beslut på så oerhört kort tid som detta ärende kräver kommer från SLK. Vi kan 

därför inte ta ställning i dag. 

 

 

 
 

    Vid protokollet 

    Maria Stigle 

 

 

 

Rätt utdraget intygar: 
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